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 الملخص العربي
الصلاحية هي إحدى المؤشرات الهندسية للتعبير عن الأداء لأي مفردة أو منظومة 

انه يعبر عن الصلاحية بأنها احتمال أن تكون المفردة  أي .عاملة بدلالة الاحتمالات
أو المنظومة قادرة على تقديم الخدمة أو الوظيفة المصممة من اجلها وضمن الفترة 

 .الزمنية المحددة لها وتحت الظروف الخاصة بذلك

أغلب الصناعات الحديثة تمتاز بسرعه تطوير المنتجات لذلك فان التكاليف المالية 
ن توقف عمل الآلات بسبب حدوث العطل يجعل من دراسة وتحليل المترتبة ع

 . صلاحية الوحدات أمرا بالغ الأهمية

كما انه . أيضا من الضروري معرفة ودراسة معدل الفشل للوحدة العاملة في النظام
من الموضوعات الهامة دراسة المنحنى الخاص بمعدل الفشل، حيث أن الشكل 

الزمن لكثير من المنتجات يولد منحنى يأخذ شكل  التخطيطي لمعدل الفشل بمرور

 . Bathtub))حوض البانيو 
 :وبدراسة المنحنى ذات شكل حوض البانيو نجد انه ينقسم إلى ثلاث مناطق رئيسية

هي المنطقة الابتدائية وهي التي تبدأ عند الزمن صفر حيث تكون : المنطقة الأولى

وتتميز هذه الفترة بمبيعات عالية ، العميلالبداية الأولى لاستخدام المنتج من خلال 
وتستغرق من عدة ( الفشل المبكر)وهذه الفترة تعرف بفترة ، ذو معدل فشل قليل

 . أسابيع إلي أشهر قليلة

عند حد معين من  والثبات هي التي يبدأ المنتج فيها بالاستقرار: المنطقة الثانية
أن معظم  ونلاحظ ،ثابتمعدل الفشل يكون فيها أطول فترة  تمثل وهي، الفشل

المنطقة  الفترة و المنتجات والأنظمة تقضي اغلب أعمار حياتها التشغيلية في هذه

 .منحنىالمن 



الزيادة والارتفاع وهذه هي فيها معدل الفشل في  يبدأ وهي التي:  المنطقة الأخيرة
 .فترة معدل الفشل الأخيرة على المنحى الحوضي

ن معظم الأنظمة و الوحدات التي تدرس تحت معدل أابقة نجد من الاعتبارات الس

وهي بالطبع كثيرة ومتنوعة لذا كان من الأجدر ، الفشل يكون لها الشكل الحوضي
 .أن تفرد لها دراسة بحثيه تبرز أهمية هذا النوع من الأشكال الكثير الفوائد

الشكل  اتحياة ذإن الهدف من هذه الرسالة هو تقدير المعالم لتوزيعات أعمار ال

مستخدماً التوزيع ، باستخدام عينات مراقبة من النوع الثاني لمعدل الفشل الحوضي
ومستخدماً طريقة الإمكان الأكبر وطريقة بييز ، Zhang(2004)المقترح من قبل 

التقدير السابقة قد يتطلب  قحساب مقدرات المعالم بطر إن. لتقدير المعالم المجهولة

 MathCADخطية لذا فانه سوف نستخدم الحزمة الحل بعض المعادلات غير 
(2001). 

خمسة أبواب وقائمة بالمراجع والأبحاث المستخدمة في إعداد تتكون الرسالة من 

 يحتوي الثاني الباببينما ، الأول على ملخص الرسالة البابيتضمن ، هذه الرسالة
وفي الباب الثالث يتم ، كل المصطلحات المستخدمة في الرسالةعلى تعريفات ل

وفي الباب الرابع قمنا بتقدير ، عرض الأبحاث السابقة المهتمة بموضوع الرسالة

طريقة الإمكان الأكبر ين مستخدم Zhang(2004) المعالم للتوزيع المقترح من قبل
صيات للبحث أما الباب الخامس فقد خصصناه للخاتمة والتو. وطريقة بييز

 . المستقبلي
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Introduction 

As a human attribute, reliability has been used for a long time for technical systems. 

However, the reliability concept has been applied for not more than 60 years. 

Reliability in the broad sense is the science aimed at prediction, analyzing, preventing 

and mitigating failures over time.  

Quality control analysts and reliability engineers frequently face the problem to predict 

the results for future observations of certain products based on an initial sample. For 

example, in studies concerning the length of life of certain types of manufactured items, 

the prediction of the future life for an item is often wished based on available life 

testing information. More specifically, manufacturers would like to have the bounds for 

the life of their products so that their warranty limits could be more reasonably set, 

and consumers purchasing manufactured products would like to know the bounds for 

the life of the unit to be purchased. Statistical bounds to be obtained in the future 

sample based on a previous sample are known as prediction intervals (regions). An 

important search about the life testing was found by Epstein and Sobel (1953). 



In many industrial applications, the failure rate function is observed to have the so-

called bathtub shape is often high at the beginning phase. This can explain that there 

must be undiscovered defects in the items; these will show up when these items are 

activated. When this item has survived in an undiscovered defect phase, the failure rate 

often stabilizes at a level where it remains for a certain time until it starts to increase as 

the items start to wear out. From the shape of bathtub hazard carve; the lifetime of an 

item can be divided into three parts: the burn-in period, the useful period and the 

wear-out period.  

 During the burn-in period, the failure rate is expected to drop with age. In the second 

period, failure rate is approximately constant whereas components begin to reach the 

wear-out failure is the outcome of a depleted process due to abrasion, fatigue, and so 

on.  

The objective of the thesis is to estimate the unknown parameters of Zhang's 

distribution based on Type II censoring. The problem will be discussed using the 

maximum likelihood method and Bayesian approach to estimate the parameters of the 

distribution. Since the estimation requires solving non liner equations, therefore, we 

using MathCAD (2001) package. 

The thesis consists of 5 chapters and a list of references. It is organized as follows: 

Chapter I includes an introduction. Definitions and terminologies are given in Chapter 

II. Chapter III includes a literature review of the previous studies. Chapter IV includes 

the estimation of unknown parameters of the bathtub shape lifetime distribution using 

the maximum likelihood method and Bayesian method under type II censoring. 

Chapter V is devoted to conclusions and recommendations for future work. 


